في اليوم الدولي لإنهاء الإفلات من العقاب ضد الصحفيين: كأن الجحيم المستمر ضد الصحفيين اليمنين منذ عشرة سنوات قد بدأ للتو

2 نوفمبر 2024
في هذا اليوم، وبينما يحتفي العالم بـ"اليوم الدولي لإنهاء الإفلات من العقاب في الجرائم المرتكبة بحق الصحفيين" يعيش صحفيو اليمن وضعًا مأساويًا وقلقًا عميقًا، لما يواجهونه من عنف وترهيب وقتل على خلفية كتاباتهم وإبداء آرائهم. ساهم في حدته إفلات المرتكبين والمتورطين من العقاب. نود نحن المنظمات الموقعة على البيان أن نُذكّر المجتمع الدولي بأهمية التركيز على الانتهاكات المتزايدة التي يتعرض لها الصحفيون في اليمن، واتخاذ إجراءات ملموسة لحمايتهم.

· تمر الصحافة في اليمن بأسوأ مرحلة في تاريخها، فخلال عقد كامل لم تتوقف الانتهاكات بحق الصحفيين، في ظل إفلات المرتكبين والمتورطين من العقاب، وقد ساهم ذلك في تصنيف اليمن كثالث أخطر بلد في العالم على حياة الصحفيين وفقاً لمنظمة مراسلون بلا حدود في تقريرها الصادر 2021. وأكدت المنظمة في أحدث تقاريرها أن اليمن يحتل مراتب متأخرة في حرية الصحافة، إذ جاءت في المرتبة 154 من أصل180 دولة لعام 2024.
· لعدة سنوات، واجه الصحفيون في اليمن مستويات متزايدة من العنف والمخاطر، مـن جهات عدة. بمـا فـي ذلـك الحكومـة اليمنيـة المعترف بها دولياً، وجماعة أنصار الله (الحوثيين)، والمجلس الانتقالي الجنوبـي، والقوات المشتركة، والجماعات المتطرفة، والجماعات المسلحة الأخرى. كما سيطرت مختلف أطراف النزاع على وسائل الإعلام، مما انعكس على شحة المعلومات المستقلة في اليمن.

· تؤكد المنظمات المنضوية في إطار تحالف ميثاق العدالة أنّه خلال السنوات العشر الماضية، كان الصحافيون ضحايا لجرائم وانتهاكات متنوعة، شملت التصفية الجسدية والاحتجاز التعسفي والاختفاء القسري والتعذيب والتضييق على حرية التعبير. وفي جميع الحالات يفلت الجناة من المساءلة والعقاب. وبدلاً عنه، يُقدَّم الضحايا إلى محاكمات جائرة، أمام المحاكم الجزائية المتخصصة- في قضايا الإرهاب وأمن الدولة- وتصدر بحقهم أحكام قاسية تفتقر لأبسط معايير التقاضي العادل والنزيه، ناهيك عن كون تلك المحاكم غير مختصة بقضايا الصحافة والنشر. هذه الانتهاكات تُضعف من دور الإعلام في بناء مجتمع ديمقراطي، وتحد من إمكانية الوصول إلى المعلومات التي يحتاجها المواطنين.

· سجلت المنظمات المنضوية في تحالف "ميثاق العدالة"، ونقابة الصحفيين اليمنيين، خلال عقد من الزمن، أكثر من 3000 انتهاك تعرض له الصحفيون والمؤسسات الإعلامية والناشطين الاعلاميين. ذكر تقرير مرصد الحريات الإعلامية للعام 2023 أنه وثق خلال تسع سنوات فقط أكثر من 2515 انتهاك. ووفقاً لنقابة الصحفيين فان 1700حالة انتهاك واعتداء قد وقعت ضد الصحفيين منذ بدء الحرب، وقتل ٤٥ صحافيا بينهم صحفيتان، وتوقفت 165 وسيلة إعلام وحُجب قرابة 200 موقع الكتروني محلي وعربي ودولي. وفي تقرير اغتيال الحقيقة وثقت منظمة صدى اكثر من 60 حالة قتل لصحفيين وعاملين في وسائل الاعلام. وكدليل على تفشي الإفلات من العقاب، فإن 44 من حالات القتلى قد أفلت مرتكبوها من العقاب وحُرم الضحايا من الانتصاف.

· توصل مركز فري ميديا للصحافة الاستقصائية من خلال العمل على تحقيقات معمقة حول مقتل 12 صحفياً، إلى نتائج سيئة، وعيوب واضحة في إجراءات الجهات المختصة المفترض بها تحقيق العدالة، مثلاً: أوقفت النيابة في صنعاء، التحقيق في قضية اغتيال الصحفي الاستقصائي محمد عبده العبسي، ولم تستجوب النافذين الذين وردت أسماؤهم في محاضر الاستدلال. وتوقفت التحقيقات في المباحث الجنائية بمحافظة عدن في جريمة اغتيال الصحفية رشا الحرازي التي قُتلت بتفجير استهدفها وزوجها الصحفي محمود العتمي. وفي تعز حكمت المحكمة ببراءة المتهم بقتل الصحفي فواز الوافي، وهذا صحيح، لأن المتورطين بقتله لم يتم تقديمهم للمحاكمة، وتدخلت السلطات المحلية عندما حاول المباحث الجنائية التحقيق مع البعض منهم.

· وفي الوقت الذي نطالب فيه بتحقيق العدالة، وعدم إفلات المتورطين من العقاب، ومحاسبة المسؤولين عن كافة الجرائم ضد الصحفيين ونشطاء الاعلام، وبدلاً من توفير سبل الحماية التي تساعدهم للعمل من أجل الحقيقة، نشهد توحشاً غير معهود، وكأن الجحيم المستمر ضد الصحفيين قد بدأ للتو. 

· احتجزت جماعة أنصار الله (الحوثيين) الصحفي محمد المياحي، في 20 سبتمبر/ أيلول 2024، ورفضت الكشف عن مصيره. نُشير بقلق إلى حكم الإعدام الصادر بحق طه المعمري مالك شركة "يمن ديجتال ميديا" من المحكمة الجزائية المتخصصة في صنعاء، ومصادرة ممتلكاته. وإعادة محاكمة أربعة صحفيين سبق وأن أُفرج عنهم بصفقة تبادل أسرى بين الحكومة اليمنية وجماعة الحوثي برعاية أممية. كانت الكرامة لحقوق الإنسان تابعت قضيتهم وقدمت بشأنهم شكاوى أمام الإجراءات الخاصة بالأمم المتحدة، بما في ذلك فريق العمل المعني بالاحتجاز التعسفي والمقرر الخاص المعني بالتعذيب وغيرهما. هذه الممارسات التعسفية تكشف عن النهج الوحشي والقمعي الذي تتبعه جماعة الحوثيين ضد الصحفيين، مما أدى إلى تصحر مناطقهم من الصحافة المستقلة والحزبية.

· شهدت المناطق الحكومية حملات اعتقالات ومضايقات ضد الصحفيين والنشطاء، كان آخرها احتجاز الصحفي عادل النزيلي من قبل قوات المقاومة الوطنية في الساحل الغربي من تعز، في 19أكتوبر/تشرين الأول 2024، وبحسب نقابة الصحفيين فإن الجهود التي بذلتها للإفراج عنه قوبلت بتعنت غير مفهوم. وفي 20أكتوبر/تشرين الأول 2024 استدعت مباحث الأموال العامة التابع للحكومة في محافظة تعز، الصحفي وجدي السالمي على خلفية قضايا نشر ضد مركز فري ميديا للصحافة الاستقصائية، الذي يشغل منصب مديره التنفيذي. وفي عدن قُدِم سبعة صحفيين ونشطاء للمحاكمة بتهمة خطيرة، حيث يُحاكمون أمام المحكمة الجزائية المتخصصة باعتبارهم فارين من وجه العدالة، في قضية مقتل العميد عدنان الحمادي قائد اللواء 35، مما يعكس حالة من المخاطر التي تحول دون ممارستهم لعملهم بحرية.

· في هذا اليوم نود أن نشيد بشكل خاص بأولئك الصحفيين الذين لا تزال أسرهم تنتظر العدالة ومحاسبة المتورطين بقتلهم. علينا التذكير بأن الإفلات من العقاب لا يمثل فقط فشلاً في محاسبة الجهات المعتدية، بل يشجع أيضاً على استمرار هذه الممارسات. لذا، يتطلب من أطراف النزاع الالتزام بضمان أن تكون مؤسسات العدالة ومؤسسات إنفاذ القانون، محايدة ولا تخضع للتأثير على قراراتها. ويجب على المجتمع الدولي تكثيف جهوده عبر الآليات الدولية التي تحمي حرية الصحافة، ومحاسبة مرتكبي هذه الانتهاكات، وتعزيز دور المدافعين عن حقوق الإنسان لإنهاء الإفلات من العقاب.
رسائل إلى المعنيين:
أطراف الصراع:
· ندعو جميع الأطراف إلى احترام حقوق الإنسان والحريات الأساسية وحماية الصحفيين. يجب أن تكون الالتزامات تجاه حقوق الإنسان معياراً مهماً في جميع العمليات العسكرية والسياسية.
· تحييد الصحافة عن الصراعات في إطار تحقيق العدالة والمصالحة، والعمل على خلق بيئة آمنة تتيح للصحفيين القيام بعملهم دون خوف.
· العمل من أجل محاسبة المتورطين في الجرائم ضد الصحفيين، واتخاذ تدابير فعّالة لإنهاء الإفلات من العقاب على الجرائم المرتكبة.
· فتح الباب أمام المقرر الخاص بحرية التعبير، لدراسة المستوى المتزايد للعنف واقتراح حلول تعالج الإفلات من العقاب، مرة واحدة وإلى الأبد.
المجتمع الدولي:
· ندعوكم للدفاع عن حقوق الصحافيين في اليمن، من خلال إيجاد آليات عملية وفعالة تنهي بشكل حاسم حالة الإفلات من العقاب في الجرائم المرتكبة ضد الصحفيين.
· الضغط على الأطراف المعنية في الصراع لوضع حد للاعتداءات وتعزيز الحماية للصحفيين.
الصحفيون:
· نود أن نعبر عن تضامننا معكم في كفاحكم الشجاع لنقل الحقيقة. ونحثكم على مواصلة عملكم في هذه الظروف الصعبة. صوتكم هو أداة هامة في رواية الواقع وكشف الحقائق وتحقيق العدالة.
· تذكروا أن صوتكم قوي ومعبر، وأن الاستمرار في نقل الواقع هو خطوة أساسية نحو بناء مستقبل أفضل.
الموقعون:
1. مركز الدراسات والإعلام الاقتصادي
2. مرصد الحريات الإعلامية في اليمن
3. التحالف اليمني لرصد انتهاكات حقوق الإنسان
4.  منظمة مساءلة
5. مؤسسة الأمل الثقافية الاجتماعية النسوية
6. مؤسسة سد مأرب للتنمية الاجتماعية
7. مركز الإعلام الحر للصحافة الاستقصائية
8. مركز الدراسات الاستراتيجية لدعم المرأة والطفل
9. منظمة رصد حقوق الإنسان
10. منظمة رابطة أمهات المختطفين
11. منظمة سام للحقوق والحريات
12. المنظمة الوطنية للإعلاميين اليمنيين "صدى"
13. منظمة رايتس رادار لحقوق الإنسان
14. المركز الأمريكي للعدالة (ACJ)
15. مؤسسة "يمن فيوتشر" للتنمية الثقافية والإعلامية
16. المركز العربي الاوروبي لحقوق الانسان والقانون الدولي
17. المنظمة الإلكترونية للإعلام الإنساني
18. مؤسسة ميديا ساك للإعلام والتنمية
19. القرية الإعلامية للتنمية والمعلومات
20. مركز يني يمن الإعلامية – تركيا
21. مؤسسة الصحافة الإنسانية (hjf)
22. منظمة مساواة للحقوق والحريات
23. شبكة صحفي مراقب
24. مؤسسة ضمير للحقوق والحريات
25. مؤسسة دفاع للحقوق والحريات
26. مؤسسة انقاذ للتنمية
27. منظمة مساءلة لحقوق الإنسان
28. رابطة نساء من أجل السلام
29. الكرامة  - جنيف
30. منظمة الراصد لحقوق الإنسان
31. المنظمة الوطنية لتنمية المجتمع
32. [bookmark: _Hlk181393900]مركز حماية لحقوق الانسان
33. مؤسسة مسارات السلام PPF
34. نادي الإعلاميين اليمنيين في تركيا
35. مؤسسة شركاء المستقبل للتنمية وحقوق الإنسان
36. مؤسسة شباب عدن الواعد
37. منتدى الدبلوماسية الشبابية
38. مؤسسة باحث للتنمية وحقوق الانسان
39. المركز القانوني اليمني
40. مؤسسة لأجلك للاستجابة والتنميه
41. مركز يمن ميديا جايد للتنمية
42. مؤسسة إنسان التنموية HDF
43. مركز الآخر للسلام والتنمية
44. مؤسسة أرض السلام للإعلام والتنمية الإنسانية والحقوقية
45. مؤسسة الشروق لتنمية المرأة والطفل




















On the International Day to End Impunity for Crimes Against Journalists: The Ongoing Oppression Against Yemeni Journalists has no signs to fade away
 
November 2, 2024
Today, as the world marks the "International Day to End Impunity for Crimes Against Journalists," Yemeni journalists face a dire situation, enduring violence, intimidation, and killings due to their expressions and opinions. The impunity enjoyed by perpetrators further exacerbates these violations. We, the undersigned organizations, call on the international community to focus on the escalating violations against journalists in Yemen and to take concrete actions to protect them.
  
Over the past decade, journalism in Yemen has endured its darkest period, with continuous violations against journalists. The impunity of offenders has led to Yemen being ranked the third most dangerous country for journalists worldwide, according to the 2021 report by Reporters Without Borders. Yemen also ranked 154th out of 180 countries in the 2024 World Press Freedom Index.
 
Yemeni journalists have faced increasing levels of violence and danger from several sources, including the internationally recognized government, the Houthis (Ansar Allah), the Southern Transitional Council, other armed groups, and extremist groups. The control over media by various factions has severely limited the availability of independent media and information.
 
The undersigned organizations assert that, over the past decade, journalists in Yemen have been victims of various crimes and violations, including killings, arbitrary detention, enforced disappearance, torture, and restrictions on freedom of expression. In all cases, the perpetrators escape accountability and punishment. Instead, the victims are subjected to unfair trials in specialized criminal courts, competent for terrorism and state security cases, which issue harsh sentences that lack the minimum standards of fair and impartial justice. Additionally, these courts are not competent to address cases related to journalism and publishing. Such violations undermine the role of media in building a democratic society and limit citizens' access to the information they need.
  
Organizations affiliated with the "Justice 4 Yemen pact" coalition and the Yemeni Journalists Syndicate have documented over 3,000 violations against journalists, media institutions, and media activists over the past decade. The 2023 report from the Media Freedoms Observatory in Yemen recorded more than 2,515 violations in just nine years. According to the Syndicate, 1,700 cases of violations and assaults against journalists have occurred since the onset of the war, with 45 journalists killed, including two female journalists. In addition, 165 media outlets have been shut down, and around 200 local, Arab, and international websites have been blocked. As evidence of the rampant culture of impunity.In the report Assassination of Truth, the SADA documented more than 60 cases of killings of journalists and media, 44 of these killings remain unpunished, depriving the victims of justice.
 Through in-depth investigations into the killings of 12 journalists, the Free Media Organization for Investigative Journalism has uncovered troubling findings and clear deficiencies in the actions of authorities expected to deliver justice. For instance, the prosecutor’s office in Sana’a halted the investigation into the assassination of investigative journalist Mohammad Abdo Al-Absi and did not interrogate the influential individuals mentioned in the statements of collecting evidence. Similarly, the criminal investigations in Aden stopped their inquiry into the assassination of female journalist Rasha Al-Harazi, who was killed in a targeted explosion that also injured her husband, journalist Mahmoud Al-Atmi. In Taiz, the court acquitted the accused in the murder of journalist Fawaz Al-Wafi; however, this was due to the actual perpetrators not being brought to trial, and local authorities intervened when the criminal investigations attempted to question certain individuals involved.
 
While we call for justice and accountability for those involved in crimes against journalists and media activists, but, instead of providing protections to male and female journalists that enable them to work for the truth, we are witnessing an ongoing unprecedented brutality against journalists.
 
The Ansar Allah group (Houthis) detained journalist Mohammed Al-Mayahi on September 20, 2024, and refused to disclose his whereabouts. We are deeply concerned by the death sentence issued by the Specialized Criminal Court in Sana’a against Taha Al-Maamari, owner of Yemen Digital Media, along with the confiscation of his assets, and the re-trial of four journalists previously released as part of an UN-brokered prisoner exchange deal between the Yemeni government and the Houthis. Alkarama for Human Rights followed their case and filed complaints about them with the UN special procedures, including the Working Group on Arbitrary Detention, the Special Rapporteur on Torture, and others.
These arbitrary actions reveal the Houthis' oppressive and brutal approach toward journalists, which has led to the near eradication of independent and partisan press in their areas of control.


In Yemeni government-controlled areas, arrests and harassment of journalists and activists continue, the latest being the detention of journalist Adel Al-Nazeeli by the National Resistance Forces on the western coast of Taiz on October 19, 2024. According to the Yemeni Journalists Syndicate, efforts to secure his release have gone into vain. On October 20, 2024, the government’s Public Funds Investigation in Taiz summoned journalist Wajdi Al-Salmi over publications concerning the Free Media Organization for Investigative Journalism, where he serves as executive director. In Aden, seven journalists and activists are facing prosecution on severe charges, being tried before the Specialized Criminal Court as fugitives in the case of Brigadier General Adnan Al-Hammadi's assassination. This reflects the considerable risks that obstruct their freedom to work.
 
On this day, we would like to pay special tribute to those journalists whose families still await justice and accountability for their murderers. We must remember that impunity not only represents a failure to hold aggressors accountable but also encourages the continuation of such practices. Therefore, all parties in the conflict must commit to ensuring that judicial and law enforcement institutions are impartial and free from influence. The international community should intensify its efforts through international mechanisms that protect press freedom, hold violators accountable, and strengthen the role of human rights defenders in ending impunity. 
 
-To the Warring Parties:
 
-        We call on all parties to uphold human rights, respect freedoms, protect journalists, and create a safe environment for journalism. They must work to end impunity for crimes against journalists.
-        Shield journalism from conflicts as part of achieving justice and reconciliation, and work toward creating a safe environment that allows journalists to perform their duties without fear.
-        Work toward holding those involved in crimes against journalists accountable and taking effective measures to end impunity for these crimes.
-        Allow access for the Special Rapporteur on Freedom of Expression to examine the escalating violence levels and propose solutions to end impunity once and for all.
 
 - To the International Community:
 
-        We urge you to protect the rights of journalists in Yemen by establishing effective mechanisms to decisively end impunity for crimes against them and to pressure all parties in the conflict to halt abuses and enhance protections for journalists.


- To Journalists:
 
-        We stand in solidarity with you in your courageous fight to reveal the truth, and we urge you to continue your work. Your voice is a powerful tool for delivering the truth and achieving justice.
-        Remember that your voice is powerful and expressive, and continuing to report the reality is a fundamental step toward building a better future.
 
The Undersigned Organizations:
1. Studies and Economic Media Center (SEMC)
2. Media Freedoms Observatory in Yemen
3. Abductees’ Mothers Association (AMA)
4. Al-Amal Women’s and Sociocultural Foundation (AWSF)
5. Center for Strategic Studies to Support Women and Children (CSWC)
6. Free Media Center for Investigative Journalism
7. Marib Dam Foundation for Social Development (MDF)
8. Musaala Organization
9. SAM Organization for Rights and Liberties
10. Watch for Human Rights
11. Yemeni Coalition to Monitor Human Rights Violations (YCMHRV)
12. The National Organization of Yemeni Reporters SADA
13. Rights Radar for Human Rights
14. American Center for Justice (ACJ)
15. Yemen Future for Culture and Media Development
16. Arab European Center for Human Rights and International Law
17. The Electronic Foundation for Humanitarian Media-EOHM
18. Media Sac for Media and Development
19. Media village for development and Information
20. Yeni Yemen Medya center
21. Humanitarian Journalism Foundation
22. Musawah Organization For Rights and Freedoms
23. Monitoring Journalist Network
24. Dameer Foundation For Human Rights
25. Defense Foundation for Rights and Freedom
26. Rescue foundaton for development
27. Musaala Organization for Human Rights
28. League of Women for Peace
29. Alkarama- Geneva
30. Sent from myMail for Android
31. National Organizations for Development Society
32. Hemaiah Center for Human Rights
33. Peace Paths Foundation PPF
34. Yemeni Journalists Association – Istanbul
35. Future Partners Foundation for Development & Human Rights
36. Aden Promising Youth Foundation
37. Youth Diplomacy Forum
38. Bahth  Foundation for Development and Human Rights
39. Yemeni Legal Center
40. For You Foundation
41. Yemen Media Guide for Development Center -YMGD
42. Human Development Foundation HDF
43. Alakhar Center for Peace and Development
44. Land of Peace Foundation for Media and Human Development and Rights
45. Al Shorouk Foundation for Women and Child Development



